
Meddelande- och 
konferenssystem i Sverige 

av Tomas Ohlin 

Nagra personliga datahistoriska 
erfarenheter, formedlade i samband 
med Bertil Thorngrens 50-arsdag 

Bakgrunden - fran stora till sma datorer 

Begreppet "personlig databehandling" fanns inte pa 1 960-talet. 
Och annu mindre "personlig datakommunikation". For dem sam 
hade formanen att da jobba med FACIT EDB 3, med backup fran 
BESK, var databehandlingen alit annat an personlig . Stansning 
av program pa halremsa, rattelser hack for hack. Telexmaskiner i 
sma tranga bas var vad sam fanns for inmatning. Tidsbestallning 
for att disponera maskinkapacitet nagra minuter. Koande, andak
tig vantan utanfor glasfonstren pa att den nadiga kolossen skulle 
mata ut nagot. Och invid maskinen: Mata papper, byta elektron
ror. Statligt! 

Maskinrummet var 60 kvadratmeter, platskapen var robusta, 
lamporna blinkade i mystiska sekvenser. Med 2048 ord om 40 
bitar vardera i primarminnet, och med 8192 sadana ord pa den 
magnetiska trumman, kunde mycket klaras utan karusellminnet 
med sma niometers magnetbandsspolar. 

Det var tider. Det var programmering. Man njot av varje ledigt 
ord i minnet. 

Behov 

Under slutet av 1 960-talet gick diskussionernas vag or hog a 
sarskilt kring universitetens databehandling. Skulle man satsa pa 
framst teknisk kapacitet eller pa kapacitet for administrativa 
system? Man visste en hel del om universitetens behov av olika 
typer av databehandling, det dominerande behovet av korta 
maskinatkomster, det mer enstaka behovet av tung numeriskt' 
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vetenskaplig och administrativ berakningskapacitet. Men helt 
lokala maskiner for sma jobb, det var inte annu aktuellt. Den 
lokala bearbetningen tick skotas av vad som idag skulle kallas 
stora minidatorer. De var generella och fortfarande ganska 
skrymmande. En forandring vid den tiden var dock att uppmark
samhet oorjade flyttas fran maskinvaran till programvaran. Det 
var kring programvarufunktioner, operativsystem, kompilatorer, 
interpretatorer, satsvis kommunikation m m som de hetare de
batterna dok upp. 

I borjan av !.970-talet foddes ocksa resonemang om samverkan
de datorer. Annu var maskinernas hjartan sjalva processorerna, 
och inte databaserna. Men i natverk kunde bade mindre och 
storre maskiner samarbeta. Det fanns dock ringa erfarenhet av 
hur. 

Svenska nischer 

Det var under de forsta aren pa 1970-talet i den statl iga Datain
dustriutredningen, vid lndustridepartementet, som diskussioner
na om datorernas format var som mest intensiva. Vilka til lamp
ningar passade for stordatorer, vilka lampade sig for alit mindre 
minidatorer? Resonemangen var naturligt nog av industriell 
karaktar. Ordforande Harry Brynielsson ledde forhand lingarna: 
skulle Sverige satsa pa att bygga stordatorer? FoNanande kan
ske, i dagens perspektiv! Vad man kom tram till var att vi skulle 
satsa pa "nisch-datorer'', inriktade pa ol ika mer eller mindre 
valdefinierade nischer, forsvar, sjukvard, utbildning m m. 

Det var ju ingen dum tanke. Men hur skulle detta ske? Halvstatli
ga Stansaab lyckades inte sarskilt bra med den inriktningens 
"medeldatorer''. Det kostade pengar, och det blev nastan bara 
enstaka sjukvards- och fbrsvarssystem, som var svara att salja. 
Gunnar Wedell pa Stansaab hade det inte latt, bearbetade bl a 
intensivt den sovjetiska marknaden. Sa annorlunda det hade 
varit under Gorbatjov i stallet for Chrustjev! 

Arne Lundquist, som da var VD for svenska IBM, var ofta naNa
rande i utredningskontakterna fOr att bevaka utvecklingen pa den 
nationella marknaden, nar olika stooatgarder tor inhemsk datain
dustri kom pa tal. Nog var IBM foNisso lika svenskt som Stan
saab, och som Ericsson ar nu? Diskussionernas vagor gick 
hoga. Och Arne forklarade vid upprepade tilltallen detta sarskilt 
for en av ledamoterna i utredningen, Allan Larsson. Han blev 
sedan finansminister ... . 

67 



En pionjar i utredningen intresserade sig sarskilt tor datorernas 
sociala och samhalleliga effekter: Kerstin Aner var tidigt ute, 
kom att Satta sin pragel pa manga fbrslag, inte ails bara genom 
banbrytande insatser kring den personliga integriteten. 

Manga diskussioner rorde datautbildning. Vad skulle man utbilda 
pa, visst var det val viktigast med ren programmeringsundervis
ning? Eller, nog skulle datautbildning rora system och tillamp
ningsmodeller minst lika mycket som den rena program- mering
en? Naturligtvis, men det var svart att fa gehor for sadant vid den 
tid en. 

Det var under aren darefter, under min tid pa Styrelsen for Tek
nisk Utveckling, som jag kom att traffa Berti! Thorngren. Vart 
samarbete da blev viktigt for min syn pa datautvecklingen. 

STU hade fatt i ansvar att forverkliga en del utredningsfdrslag av 
forskningskaraktar. Det avdelades 15 Mkr per ar under tre ar, for 
att fa igang bra forskningsprojekt i anslutning till utredningens 
forslag. Sett fran dagens horisont kan man uppriktigt tillagga att 
detta nog var nastan de enda direkta atgarder som den utred
ningen ledde till. En ratt omfattande utredningsinsats hade det 
varit, med fyllda sammantraden i tre ar, och med studieresor till 
nio lander. Ledamoter och experter m fl larde sig en hel del pa 
det. Fast forverkligade utredningsforslag visade det sig alltsa 
sedan mer ont om. Regeringen tyckte sig inte ha rad. 

Men forskningsinsatser blev det, sarskilt rorande systemarbete 
och programmering. 

Uppsokande projektaktiviteter var vid den tiden nytt for STU. 
Hittills hade man sa att saga passivt vantat pa att ansokningar 
skulle komma in, varur man kunde valja de basta bitarna. Nu var 
det fraga om att vara aktiv sjalv, satta igang forstudier, fora 
samma intressenter med liknande intressen osv. Att vara innova
tiv, i valdefinierad riktning . Da foddes ocksa forstaelse for att 
satsningar pa "demonstrationssystem" behovdes, sarskilt for 
storre och strukturella projekt. 

lntresset okade under 1970-talet for forskning om tillampningssy
stem som avsag att befinna sig nara manniskan. Begreppet 
anvandarvanlighet tog form . 

Fran lokal till distribuerad databehandling 

Vid den tiden var systemen oftast inte fullt ut distribuerade till 
karaktar. Det var visserligen fraga om datakommunikation i 
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manga fall, men den rorde mest satsvis tillgang till centrala data
baser i stjarnformade nat. 

En vid mitten av 1970-talet ny tanke rorde nya metoder for regio
nal service. Nog borde man kunna formedla flera viktiga tjanster 
via datakommunikation. Var land ar ju avlangt, och industriellt 
och socialt ojamnt. Jag kom i kontakt med Expertgruppen for 
Regional Utredningsverksamhet, ERU, och traffade dar en av 
deras experter, Bertil Thorngren. Han var docent fran Handels
hogskolan i Stockholm, dar han bl a intresserat sig for hur kon
takter uppstar och vidareutvecklas inom organisationer och 
foretag. Geografisk och organisatorisk kartlaggning av kontakt
monster hade ingatt, samt matningar av olika kontakttyper. Det 
kom senare att visa sig att han i de sammanhangen var en av de 
forsta i varlden. 

Da var han bitr. professor i Umea, och visste det mesta om 
koande till flyg och tag till och fran Norrland. Han kunde utmala 
hur breda motorvagar norrut lika val kunde komma att tomma 
Norrland pa viktiga resurser sooerut, sam de kunde formedla 
sydligt kunnande norrut. Det gallde att ha flexibla kontaktnat. Det 
gallde att uppmarksamma att olika typer av kontaktnat borde 
samverka, inte fungera isolerat. 

Har fanns en utmaning. Hur kunde man medverka till vidgad 
kommunikation, till att villkoren tor industriell och kulturell utveck
ling forbattrades regionalt? Hur kunde man framja kontaktska
pande pa nya plan? 

Meddelandesystem for forsta gangen 

Under 197 4-75 okade intresset fran flera hall. Men var fanns de 
tekniska system sam kunde gora en tillrackligt flexibel kommuni
kation mojlig? En utblick at Kalifornien pekade pa en spannande 
utveckling. Vid Institute for the Future hade Jaques Vallee och 
Bob Johansen tagit tram ett kommunikationssystem man kallade 
Planet. Det knot ihop term inaler sam anvandarna hade tillgang 
till personligen. Man kunde skriva "brev" till varandra alldeles i 
fritt format, och med direkt leverans. Systemet hall pa att vida
reutvecklas med funktioner for publ ika meddelanden, s k bulletin 
boards. 

Ungefar samtidigt hade Murray Turoff i New Jersey utvecklat sitt 
EMISARIE-system, sam ocksa var helt terminalbaserat. Han 
hade tagit intryck framfor alit av Dough Engelbart, meddelande-
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systemens fader. Murray anvande da sitt eget system framfor alit 
for ett antal Delphi-studier. Han tick snart kontakt med en utom
ordentligt skicklig sociolog, Starr Roxanne Hiltz. De tva kom 
senare att utgora en banbrytande duo for utvecklingen av konfe
renssystem. 

Utvecklingen i Kalifornien var den sam verkade mest lampad for 
sadana publika tillampningar sam vi hade intresse for fran 
svensk horisont. Har fanns embryot till sadan ny kommunikation 
sam skulle kunna losa manga kontaktproblem. Har fanns det 
flexibla redskapet! Kunde det vidareutvecklas for vara egna 
behov? 

En intensiv tid foljde av systematisk marknadsforing i svenska 
expertkretsar. Men forstaelsen var ofta ringa. Var det verkligen 
meningsfullt att anvanda datorer till sa sma ting sam att formedla 
enkla meddelanden? Vilken misshushallning med dyrbar data
kraft! 

En mer koncentrerad satsning behovdes. Jag foreslog inom STU 
att man skulle bilda en expertgrupp for att specialstudera de nya 
mojligheterna. Det utsags deltagare : Katrin Hallman (da verksam 
pa Sekretariatet for Framtidsstudier), Laila Noord (Kommunfor
bundet) , Ingemar Wahlstrom (Televerket), samt Berti! och jag. Vi 
ordnade diskussionsmoten och konfrontationer med represen
tanter for olika intressen och former av teknik. Vi gjorde en spe
cialresa till Kanada och USA for att fa intryck och kunskaper. En 
mangfald demonstrationer och diskussioner. Sarskilt Berti! och 
jag var fascinerade av meddelandesystemen. De borde kunna 
anvandas nastan overallt, vidareutvecklas och anknyta till de 
fiesta tillampningar. Men alia var inte latta att overtyga, var fanns 
det professionella, var fanns kvantiteterna? Flexibilitet, ja, men 
var fanns effektiviteten? 

Regionala tillampningar 

Under 1975 definierade expertgruppen ett projekt, TERESE 
(TEiekommunikation och REgional utveckling i SverigE), dar 
man beskrev en tankbar framtida utveckling i en kontaktrapport 
sam publicerades varen 1976. I den rapporten diskuterades hur 
en konsekvent anvandning av telekommunikation skulle kunna 
medverka till att foNerkliga en rad samhallsmal rorande syssel
sattning, industriell utveckling, social vard, utbildning, transpor
ter. lnfallsvinkeln var att utga fran behov av regional kommunika
tion i dessa sammanhang. Vi var medvetna om att de rent tekni-
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ska problemen sakert skulle kunna losas. Det var inte dar pu
delns karna befann sig. 

Smalbandsoverforing fanns redan da brett tillganglig, for mattliga 
hastigheter. Bredband fanns dock annu bara "smalt", i begran
sad utstrackning. Vi syftade emellertid framat, och beskrev bild
telefon, videokonferenser, snabbfax, text, ljud och stillbild. Till 
och med datavision diskuterades som en mojlighet (det som 
senare kom att kallas teledata eller videotex). Vilka typer av 
teknik fanns det behov av i ett langre perspektiv? 

Till slut gav STU sin forstaelse for att prova tekniken meddelan
desystem, som ett satt att komma ingang. Det var efter en kra
vande och overtalande foredragning, jag minns svettdropparna 
an, som man pa STU beslot att inkopa en kopia av PLANET
systemet. Avsikten var att kunna utfora ett antal demonstrationer 
och prov i svensk omgiv- ning. Det systemet hade da vidareut
vecklats och dopts om till FORUM. Kopesumman var $ 1 0 000, 
med lika mycket dartill for resa och sjalva installationen. Med kort 
varsel kom sa Jaques ValleP-s medarbetare Hubert Lipinski (fran 
Institute for the Future) till Sverige for att installera systemet pa 
OZ. Det gick smartfritt, och FORUM kom snabbt igang som ett 
referens- och demosystem i manga projektsammanhang. 

En som omedelbart sag vidden av vad som darmed var pa vag, 
var Jacob Palme, da pa FOA. Mycket snart hade kan etablerat 
sig som den basta kannaren av det nya systemkonceptet. Tank
ar om att egenutveckla ett svenskt, och mer interaktivt, system 
fbddes hos honom, och vi tidiga anvandare hade tata kontakter 
under tiden daromkring, de sista aren av 1970-talet. 

Det fanns alltsa forslag om en storre satsning fran STU pa sadan 
vidareutveckling. Det blev tyvarr aldrig av i erforderlig omfattning, 
det visade sig svart att finna industriella intressenter. Svensk 
programvaruindustri tog i detta hanseende lang tid pa sig. Jacob 
tick i stallet, tillsammans med Torgny Tholerus fran Uppsala, pa 
egen hand ta huvudansvar for utvecklingen av vad som sma
ningom kom att kallas for KOM. Det gjorde han verkligen med 
den aran, aven om resurslaget stundom var motigt for honom. 
Jacob och Torgny har med sina insatser for KOM skrivit in sig i 
konferens- systemens historiebok. 

Vidare oden for TERESE 

Den forsta TERESE-rapporten kom att kommenteras fran en hel 
del hall. Det gavs ris och ros. Sammanstallning av reaktionerna 
m m motiverade tillkomsten av en andra TERESE-rapport (Tele-
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communications and Regional Development in Sweden, A pro
gress report, april 1977). Dar gavs ocksa en genomgang av fem 
regionala projekt som f6reslogs, inom mindre industri, halsovard, 
distansutbildning, handikapp- kommunikation, samt regional 
planering. Den teknik som skulle anvandas skulle bygga pa 
smalbandskommunikation, med sarskild uppmarksamhet pa 
meddelande- system. 

For att finna en lamplig del av landet for de regionala projekten 
hade en forutsatt- ningslos geografisk overblick genomfq_rts. Man 
valde till slut den s k Trekanten, med Pitea, Boden och Alvsjon 
som huvudsamhallen. Dar genomfordes 1977 en hel veckas 
demonstrationer och diskussioner med foretradare for lokala 
industriella och kommunala intressen. Smaningom anknots 
utveckling av ett eget norrlandskt meddelandesystem kallat 
TERMEX. Hans Wallgren vid Umea Datacentral tog hand om 
ansvaret for det. Det systemet kom att anvandas i en rad projekt 
omkring UMDAC, och medverkade till utveckling av en vidgad 
forstaelse for meddelande- vaxling och telekonferenser i Norrbot
ten. 

Diskussionerna inom STU var intensiva fore besluten om de fem 
TERESE-projekten. Arbetsordningen var allmant den att alia 
beslut om forskningsanslag pa dataomradet de facto togs av den 
s k Namnden for lnformationsbehandling, med Gunnar Ham
braeus som ordforande. I gruppen satt framstaende akademiker 
fran ett flertal discipliner. Gunnar Brodin fran KTH, Karl Johan 
Astrom fran Lunds Universitet, och dessutom Christian Jaco
baeus fran LM Ericsson och ett flertal andra. Lennart Lindeborg 
var foredragande i manga arenden, jag sjalv i bl a de har aktuel
la. Marianne MOckstein gav ett uppskattande administrativt stod 
vid planering och handlaggning. 

I datakommunikationshanseende tyckte jag att Namnden var 
svar att overtyga. Sa mycket lattare det gick for rent elektroniska 
projekt! Det var forst efter den tredje foredragningen (Bertil inled
de den f6rsta) som Namnden bifoll beslut om de fem forskning
stillampningarna inom TERESE. Det var fraga om totalt 2 Mkr, 
en mattlig summa i sammanhanget. Men forstaelsen for vardet 
av personlig datakommunika- tion var dalig vid den tiden. 

Det blev pa en resa till Japan hasten 1977 som man kunde fa tid 
att andas ut. Projekten var i hamn. lnte minst sett sa har i efter
hand star det klart att Bertils insatser under det gangna aret 
hade varit ovarderliga, bade i relationerna till ERU och i flera 
andra avseenden. Och projektbeslutet var viktigt. 
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I Japan lyssnade Yoneji Masuda, nu ofta betraktad sam "infor
mationssamhallets fader" med start intresse pa beskrivningen 
av TERESE-projekten. Han hall just pa med att slutfora en ak
tuell version av sin numera klassiska bok "The Information So
ciety", da pa japanska. Men oversattning till engelska hade in
letts. 

Masuda kom ett ar senare till Sverige, och tick da vid en prome
nad pa Skeppsbron en farsk rapport om hur det gick for TERE
SE. Han blev sa intresserad att han inkluderade ett kapitelavsnitt 
om projekten i ''The Information Society", i den till engelska 
oversatta versionen, 1980. (Den finns nu aven pa svenska, 
utgiven av Liber). Masuda sade att han i forlangningen av TERE
SE sag det kommande kommunikationssamhal- let, dar vid
strackt tillgangliga vardeadderade informationstjanster skulle 
komma att fungera sam kontaktdon och samhallsfundament. 
Masuda var verkligen framsynt. 

Det var ocksa pa resan till Japan sam jag pa allvar tick bekanta 
mig med Bertils talang pa att kommunicera med japaner. Det 
blev ju sa att hans planbok blev kvar pa tunnelbanan i Tokyo, 
dessvarre, under en ivrig morgondiskussion. I kavajen, pa tun
nelbanesatet, med pass och alit. Och proppfull med pengar, 
dessvarre. Etter det att vi stigit av i city blev saken uppenbar. 
Berti! beslot sig omedelbart for att ta nasta tag till "slutstationen", 
och dar "hamta" den. Tokyo ar en mycket star stad, har manga 
tunnelbanelinjer ... .. Vi sag honom sedan inte pa ratt lange, men 
efter lunch dok han upp, till synes oberord. Visst hade han hittat 
"ratt" slutstation. Visst hade en vanlig japan hittat kavajen med 
planboken, visst hade alltihopa lamnats in pa stationen, till nagon 
lokal stationstjansteman, med pass, pengar och alit. Och visst 
kunde Berti! genast fa tillbaka den, utan legitimation. Och utan 
att kunna tala japanska. Tank, vilken talang for kommunikation! 

Under hela planeringen av TERESE och manga andra projekt
verksamheter fran och med 1970-talets mitt hade FORUM
systemet, och senare KOM, kommit att fungera sam ett funda
mental! arbetskontaktmedel for manga av ass sam da var aktiva 
inom intresseomradet tillampad telekommunikation. Det kandes 
ocksa naturligt for ass att utat verka sam denna tekniks advoka
ter. 

Fr~n meddelandesystem till konferenssystem 

Hur det gick sen? Ja, TERESE utvarderades, och befanns kvali
tativt intressant, men for begransat i kvantitet. Det kom att fa sin 
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storsta betydelse for spridning av forstaelsen for meddelandeba
serade interaktiva informationstjanster. Det tick darmed ocksa 
industriell betydelse, i och med att FORUM och TERMEX lade 
grunden for KOM, sam kvalitativt har fungerat sam en forlosare 
for manga i svensk datautveckling. KOM har ju ocksa visat sig 
marknadsmassigt framgangsrikt. Och sedan har ju MEMO m fl 
utvidgat meddelandesystemens revir starkt. 

KOM har varit, och ar, en banbrytare genom att fasta uppmark
samheten pa vardet av intensiv dialog i kommunikation. KOM 
omfattade tidigt en rad funktioner dar simultan kontakt mellan 
anvandarna var mojlig. Utvidgningen av meddelandesystem
begreppet till konferenssystem blev en viktig distinktion i detta 
sammanhang. 

For betydelsefull spridning av forstaelse i telekommunikations
sammanhang har Riksbankens Jubileumsfond svarat. Under 
slutet av 1970-talet har man darifran arrangerat symposier, 
ordnat diskussioner m m om telekommunikationens tankbara 
och aktuella roll i ett samhallsperspektiv. Man har ocksa givit ut 
en rad skrifter i amnet fran och med 1977, i serien "Manniskan 
och kommunikationsteknologin". Har har inte minst olika typer 
av kommunikationssystem analyserats av en rad experter fran 
olika discipliner: fran grupptelefoni och meddelandesystem via 
konferenssystem till fax och bildtelefoni m m. Man anlitade da 
vid flera tilltallen Martin Elton fran Communications Studies 
Group i London, en av pionjarerna inom taltet tillampad telekom
munikation. 

Och sa foddes videotex 

Vid den namnda resan till bl a Kanada 1976 hade TERESE
gruppen besokt nagot sam kallades Information London, i Ontai
ro. Det var en upplysningscentral, dar anstalld personal telefon
ledes och vid besok helt enkelt svarade pa folks fragor, om alit 
mellan himmel och jord. Och fragorna rorde verkligen det mesta 
sam ar manskligt. Kunde man inte komplettera dessa tjanster 
med direkta terminalbaserade tjanster? Allmant tillgangliga termi
naler, smaningom terminaler i bostaderna. Jo, visst, men hem
terminaler fanns ju annu bara i science fiction sammanhang .... 

De diskussionerna gav starka intryck, att det finns sa oandligt 
manga ting att utbyta erfarenheter kring, att soka hjalp kring, 
aven med hjalp av olika tekniska "nymodigheter". Och da inte 
bara med vart mest spridda telehjalpmedel, telefonen. Men 
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3.- skulle vanliga samhallsmedborgare kunna hantera egna termina
ler? Tveksamt? 

Utvecklingen i Frankrike har forvisso nu visat att det ar mojligt, -
via Minitel. Och manga andra lander ar nu pa vag i samma rikt
ning. Det ror bl a det fascinerande svenska projektet TeleGuide, 
som startat 1990. Har samarbetar Esselte, IBM och televerket i 
en verksamhet dar paket om so 000 videotexterminaler fr o m 
1991 ska delas ut till vanliga svenska hushall. Tekniskt anvands 
videotexstandard. Har och i manga liknande sammanhang nam
ner man tjanster kring utvaxling av vanliga meddelanden som 
fundamentala tillampningar. Man ser meddelandetjanster som 
"vidareutvecklade" till videotex. 

Detta var okant 1976. Man hade bara en vag foraning om att 
hemterminalbaserade allmanna tjanster kanske skulle kunna bli 
mojliga, i en framtid. 

Videotexutvecklingen analyserades i vad som kom att kallas 
lnformationsteknologi- utredningen. Den sorterade under Utbild
ningsdepartementet, och hade full besattning politiker och exper
ter. Aktiv och inspirerande ordforande var Sven Gustafson i 
Goteborg. Utredningen publicerade tva betankanden, en "halv
tidsrapport" (augusti 1979), och ett slutbetankande (maj 1981 ). 

En viktig part bakom tillkomsten av den utredningen hade varit 
Tidningsutgivare- foreningen. Fran massmediernas sida var man 
orolig for utvecklingen av nya medier, kanske skulle de undan
rycka en del av tidningarnas annonsintakter, for den handelse 
reklamen skulle ta taste i de nya medierna. Vi vet nu, snart 1 0 ar 
efter utredningens slutbetankande, att dessa farhagor atminsto
ne hittills varit overdrivna. Videotex har annu inte natt storskalig
het i vart land. Och sanningen ar att det markligt nog rattsligt sett 
fortfarande 1990 ar ett oreglerat medium i vart land. Det ar i 
storre skala annu oprovat som svenskt reklammedium. 

1 lnformationsteknologiutredningens kansli jobbade pa heltid tre 
personer, juristen Erik Essen, medieforskaren P G Holmlov, och 
jag sjalv. Det var ett inspirerande team, Eriks sammantradesfore
dragningar om de rattsliga mojligheterna och svarigheterna att 
"styra" videotex var stundtals lysande, och P G:s texter om (sar
skilt) text-TV och (ofta) videotex var alldeles blandande. 

Effekter av nya teletjanster 

Bland experterr:a i utredningen fanns Ingemar Wahlstrom (Tele
verket) och Arv1d Brandberg (Philips). De fungerade i detta sam-
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manhang i viss mening som varandras motpoler. Ingemar trod
de egentligen aldrig pa videotex, han deklarerade gang pa gang 
att televerket vid den tiden inte hade nagra som heist planer pa 
expansion av sadan telekommunikation, liksom i Frankrike. En 
bevakning av utvecklingstendenserna fick racka. Arvid, a andra 
sidan, hade inom Philips tillsammans med Bengt Bengtsson 
genomfort tidiga forsok med Prestel-baserad kommunikation via 
en PDP-8 och specialanpassade TV-terminaler. For Arvid var 
videotex en viktig mojlighet, sarskilt som marknadsforings- och 
forsaljningsmedium. Nar som heist skulle mediet "lyfta" i stor 
skala. Det blev ibland drapliga kollisioner mellan de tva, over 
kaffet mellan de manga sammantradespassen. 

Andra havdade att videotex borde kunna tillfredsstalla informa
tionsbehov fran stora grupper samhallsmedborgare, fungera som 
"allmanhetens" medium for kontakter, for upplysningar, for inter
aktiva tjanster av alia de slag. Pa sikt kunde det anvandas for 
konsumentupplysning och for marknadsundersokningar av alia 
de slag, kanske t o m dar konsumenten betalar genom att just ge 
sina preferenser, tala om vad hon eller han tycker. Att betala 
med information, den nya valutan. Hur skulle ansvars- fragorna 
for sadant definieras? Det var bl a sadant som analyserades i 
borjan pa 1980-talet. Och vilka skulle de ekonomiska och so
ciala forutsattningarna bli? 

Utredningen hade ett rikt kontaktnat. Manga var intresserade, 
var detta en ny radio, en ny TV? En dag kom Goran Asplund pa 
besok pa kansliet. Jag hade da inte tidigare traffat denne utom
ordentlige innovatOr och entreprenor. Han hade disputerat i 
ekonomi strax efter Berti! Thorngren, och ville nu starta nagot 
han tankte kalla Telebild. Han var i fard med att samla foretag
sintressenter for engagemang i videotex, denna da oprovade 
teknik. Med Arbetsgivareforeningen som bas samlade han pa 
kort tid ett dussin storre foretag och organisationer. Telebild blev 
smaningom landets forsta riktigt lonsamma videotexforetag. 

Kart barn har manga namn, sags det. Vad vi idag kallar videotex 
benamndes alltsa forst, tram till slutet av 1970-talet, for "datavi
sion". lnom lnformationsteknologiutred- ningen foreslogs efter 
manga och langa diskussioner "teledata", en benamning som 
annu anvands i vara nordiska grannlander. Motvilligt gav vi med 
oss infor ordet "videotex", nar det lanserades av Videotexfore
ningen 1983-84. Det tog emot i borjan. 

Medan jag under 1980-talet jobbade vidare med videotex hade 
Berti! inlett sin verksamhet inom televerket, som chef for avdel-
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ningen Gdp, central planering i anknytning till generaldirektorens 
kansli (senare benamnt KP). Fran det perspektivet sag han 
knappast videotex sam en snabbt lukrativ mojlighet. Han tick ratt. 
Under 1980-talet har manga parter forlorat pen gar, pa videotex. 
Jag har sjalv haft nara kontakt med flera av dem. A andra sidan 
ar det heller inte sa manga andra vardeadderade teletjanster 
sam varit lonsamma under den tiden. Marknaden har behovt 
magna. 

Nu ar vi inne i 1990-talet. Nu intresserar sig manga for tillamp
ningar sam bygger pa ISDN, sam en generell kommunikations
mall. Den kommer med sakerhet att bli den bas sam rader av 
kvalificerade tillampningar bygger pa. Rorliga bilder, hogklassigt 
ljud, och mycket annat. I flera lander satsas det ocksa pa video
tex, for tekniskt mer lagambitiosa texttjanster, sam bestallningar, 
meddelandeutvaxling och telekonfererande. Gemensamt ar har 
att de tekniska granserna ar pa vag att suddas ut. Snart marker 
vi inte langre skillnaderna mellan olika telekommunikationsfor
mer. Behoven kan styra. 

Det var just det sam diskuterades i projekt TERESE. Att valja 
teknik efter de kommu- nikationsbehov sam verkligen finns, inte 
minst i ett regionalt perspektiv. Det ar i detta sammanhang in
tressant att det just i skiftet mellan 1980- och 1990-talen ater 
givits ut en skrift sam beskriver och analyserar hur telekommuni
kation kan paverka och framja den regionala utvecklingen. Kan
ske ar det ingen slump att den givits ut av TELDOK, den inspire
rande institution sam under 1980-talet skapats av Bertil Thorn
gren. 
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